
“Egyszer egy filozófus azt kérdezte: azért vagyunk emberek, mert a csillagokat bámuljuk, vagy 
azért bámuljuk a csillagokat, mert emberek vagyunk? Micsoda értelmetlen kérdés! De vajon a 
csillagok visszanéznek-e ránk…? Ez az igazi kérdés!” 
A Csillagpor című film bevezetőjében az a kérdés hangzik el, ami minden, nyári égboltot 
kémlelő ember fejében megfordul legalább egyszer: csak mi nézzük olyan csodálattal a csillagos 
égboltot, vagy az égből is visszanéznek ránk? Miért olyan titokzatosak számunkra ezek a fénylő, 
apró pontok, miért nyűgöz le annyira bennünket? A filmben, amely egy felnőtteknek szóló 
mese, minden egyes csillag egy-egy gyönyörű lány, akik odafentről kémlelik az emberek életét: 
elszomorodnak, amikor látják, hogyan háborúzunk, mennyi szenvedést okozunk egymásnak 
és gyönyörködnek bennünk, amikor felfedezik, hogyan szeretjük egymást, hogyan leszünk 
szerelmesek, hogyan születik új élet a Földre. Az egyik ilyen csillag “lehullik” az égből és 
elmondja, hogy onnan föntről semmi sem az, aminek a földön látszik. A csillagok olyannak 
látnak minket a magasból, amilyenek valójában vagyunk, mert mi, emberek, gyakran 
nem látjuk meg egymás valódi arcát, csak azt, amilyennek első látásra tűnik. Sokszor még 
azt sem ismerjük fel, ami az orrunk előtt játszódik. “Éppolyan könnyű nem észrevenni 
azt, ami nagy és nyilvánvaló, mint ami kicsi és jelentéktelen, és hogy az észre nem vett 
nagy dolgok gyakran okoznak problémát.”  

Nem könnyű megítélni első pillantásra, hogy mi nagy dolog és mi jelentéktelen. 
Az észre nem vett nagy dolgok pedig gyakran okoznak problémát. Ezt akár 
a betlehemi csillag is mondhatta volna. Vajon ő mit látott fentről? Ő 
látta, hogy megszületett Isten a földre és leírhatatlanul boldog volt tőle: 
azért ragyogott annyira. Tündöklésével másoknak is fel akarta hívni 
a figyelmét, most nagy dolog történik, ne szalasszátok el! Volt, aki 
figyelt rá, és volt, aki nem. A napkeleti bölcsek - talán nem véletlenül 
nevezzük őket bölcseknek! - értették a csillag üzenetét és a ragyogás 
felé fordultak. Heródes azonban nem akarta észrevenni, hogy egy 
látszólag ártalmatlan, jelentéktelen kisbaba is lehet az egész világ 
ura. A dolgok sokszor nem azok, aminek látszanak. A betlehemi 
csillag tudta ezt, és félt, hogy sokan nem figyelnek majd fel egy 
betlehemi istálló apró lakójára. Talán még most is reménykedik, 
hogy ez a karácsony más lesz és idén végre megértjük, hogy mi 
is történt ott, akkor valójában. Nézzünk fel egy pillanatra az 
égre és forduljunk mi is a ragyogás felé: a csillag talán 
épp nekünk üzen… Karácsonykor nagy dolgok történnek, ne 
szalaszd el! 

Kovács Barbara

csillagpor
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A szokásos – imaheti, böjti, pünkösdi, stb. - alkalmak mellett 
ebben az évben is több rangos egyházzenei eseményen 

volt alkalmunk Istent dicsérni énekünkkel. Májusban a 
Reformáció 500. évfordulója tiszteletére rendezett Szarvasi 
Országos Evangélikus Kórustalálkozón vettünk részt, majd a 
reformáció jubileuma jegyében megrendezett ünnepi alkalmon 
a Nagymányoki Gyülekezet meghívására Izményben, míg 
ősszel a 25 éves szederkényi templom emlékező istentiszteletén 
énekeltünk. Az idén ismét megszólalhattunk a Kossuth rádió 
hullámhosszán, a tőlünk közvetített istentisztelet keretében. 
November 12-re a Pécsi Kamarakórus reformációi ünnepi 
koncertjére a baptista és két református kórus mellett mi is 
meghívást kaptunk a Kodály Központba. Ez utóbbi koncerten 
a kb. 160 fős egyesített kórussal közösen énekeltük Telemann 
117. zsoltárát, Tillai Aurél Kossuth díjas prof. emeritus karnagy, 
gyülekezetünk hűséges tagja vezénylete mellett, valamint a 
mi kórusvezetőnk, Lovászné Balázs Magdolna irányítása alatt 
Mendelssohn 42. zsoltárát. Ez nemcsak nekünk volt nagy 
élmény; a közönség vastapssal jutalmazta e csodálatos mű 
előadását. Az evangélikus jelenlétet még inkább kifejezte, hogy 
Hoppál Péter államtitkár úr mellett a mi lelkészünket, Ócsai 
Zoltánt kérték fel a rendezők ünnepi beszédre, aki a reformáció 
és a zene kapcsolatáról osztotta meg gondolatait a közönséggel. 

A hangverseny színfoltja volt a hallgatósággal való közös éneklés 
is. A műsort Tillai tanár úr Reformáció kantátájának bemutatása 
zárta. A koncert szép keresztmetszetet adott a protestáns 
egyházzene 500 évéből. Úgy gondolom, mindenki, aki ott volt, 
átérezhette a lutheri reformáció jelentőségét.
Ahogy ez minden együttes életében, úgy nálunk is összetartó 
erejű egy-egy „utazós” szolgálat. Ezúttal legfiatalabb 
lelkészünket, Barbarát kísértük el a Pest megyei Pilisre, hogy 
lelkészavatásán énekeljünk neki, együtt örüljünk vele és 
gyermekkora gyülekezetével.

Sajnos ez az év sem telt el szomorú esemény nélkül: Két egykori, 
hűséges kórustársunktól, Barthné Katinkától és Svigruha 
Karcsitól kellett végső búcsút vennünk. Emléküket szeretettel 
megőrizzük.

Öröm viszont, hogy Isten mindig küld új „munkásokat” 
szólamainkba, akik az igényes éneklés élménye mellett – 
reményeink szerint - egy igazi közösségre is találnak körünkben.

D. Buvári Nóra

A kórustársak vallomásai
„Pontosítom a kérdést:
Mit jelent nekem a Pécsi Evangélikus Kórus – Magdolna vezetésével?
Nekem sokat. Nekem alapvető. Nagyon hiányos lett volna az életem nélküle... Megvilágítja a jó irányba vezető utat, 
amit a Magdolna vezette kórus nélkül legtöbbször egészen biztosan nem látnék... A kórus révén heti rendszerességgel 
– nemcsak hallgatás szintjén, hanem személyes közreműködéssel, énekléssel az Ige lényegesen jobban beleivódik az 
ember szívébe, gondolataiba. /LM/

„Mindig szerettem énekelni és mivel művészeti iskolában dolgoztam, napi kapcsolatom volt a zenével. Gyülekezeti 
tagként többször hallottam a kórust. Édesanyám ápolása, majd halála után kapaszkodót, vigasztalást kerestem és 
akkor, 4 éve Magdi invitálására csatlakoztam a kórushoz... A kóruséneklés harmónia-teremtő, memória fejlesztő, 
hangulatjavító és közösségi kapcsolatépítő hatását érzem. Szívesen járok próbákra és fellépésekre. Az idei év a kórus 
számára különösen eseménydús volt a reformáció 500. évfordulója miatt. Remélem még sok szép élménynek lehetek 
részese!” /Tigelmann Józsefné/

„Nekem a kórus közösséget, barátokat jelent, és nem mellesleg szép,  tartalmas művek  előadását, sok utazással járó 
élményt. A kórus áhítat perceiben  pedig közelebb visz az Ige befogadásához.”
/Tillainé Merácz Ágnes/ 

A gyülekezeti kórus 2017. éve

Örömmel mondhatjuk, hogy ismét gazdag szolgálati évet zárhatunk.
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Két énekkari próba után énekeltem a Kossuth Rádióban

A címben leírtak pontosak és igazak, de egy kicsit árnyalni kell a büszke kijelentést, mert ez azért nem volt olyan egyszerű. 
Karvezetőnk, Balázs Magdi hívására mentem az első szerdai próbára. Miért ne mentem volna, hisz mindig szerettem énekelni, 

sok vidám társaság nótafájaként, akár hajnalig is vidáman daloltam, ha kellett, akár szlovákul is. Ami ugye nem lenne olyan nagy 
teljesítmény, ha tudnék szlovákul, de sajnos nem tudok, egy jókedvű dalos társaságban azonban ez sem akadály. Ezek után úgy 
gondoltam, biztosan nem olyan nagy feladat pár egyházi ének eléneklése, 
főként, ha kottát is adnak, és van karvezető is, no meg a legfontosabb, sokan 
énekelnek még mellettem!

Ennyi bevezető után el kell mondanom, nagy meglepetésben volt részem, 
mikor az első egyszerű kis kottát a kezembe kaptam. Valahogy így nézett ki:

Mit mondjak? Mikor hét év hegedűtanulás után már egyértelmű volt, hogy 
hegedűművész biztosan nem lesz belőlem, a hegedűt a kottával együtt 
inkább szerszámokra és hajóépítésre cseréltem! Ezután meglepő gyorsasággal elfelejtettem mindent, amit szolfézs és hegedűtanáraim 
nagy munkával belém oltottak. Szerencsére akadt azonnal tanítómesterem, kórustársam, Horváth Zoltán elmagyarázta, papírra 
vetette a kottában szereplő rejtjelek értelmét, no és a basszuskulcsot is.
 
Igen, a szegény embert még az ág is húzza, mert hegedűs koromból a violinkulcsra emlékszem némileg, tudom hol a C, meg a G, a 
többi meg már adódik valahogy. A basszuskulcsnak az a lényege, hogy ott minden máshol van, mint én gondolom! 
Úgy elgondolkoztam, tulajdonképpen még kotta se nagyon kellene, mert a dallam „a fülemben van”, csak egy nagy bökkenő van 
még, amiről nem írtam: a basszus (mert oda kerültem) nem a fődallamot énekli! Azt a női kar zengi vidáman, könnyedén, az alt 
társaságában, de még a „tenorok” csapata is mindig mást énekel, mint mi. Összességében gyönyörűen hangzik, de ebben eligazodni 
sokkal nagyobb feladat és koncentráció, mint gondoltam! 

Mindössze két próbán vettem rész, mikor a Kossuth Rádió templomunkból közvetítette az istentiszteletet, és a kórus is szolgát. Bizony 
félve kérdeztem karvezetőnktől: én is mehetek énekelni? Magdi biztatott, mentem, szólt az orgona, a kórus énekelt! Olyan jó volt ott, 
a mi templomunkban énekelni, ennek a csodának részese lenni, mert énekelni jó!

Vönöczky András

ELŐSZÓ EGY BÁRMILYEN* 2018-AS NAPTÁRHOZ
*lehetőleg gyülekezeti

Langyos októberi estén szürcsölgettem a teámat – miközben valami kortárs teológiát olvasgattam – és azon járt az eszem, hogy 
mekkora történelmi pillanatnak vagyok a része. 500 éve kezdődött. Beleszippantottam a történelmi levegőbe, majd konstatáltam, hogy 
nem másmilyen illatú, mint egyébként. Otthon voltam, otthonillat. De nem tudtam szabadulni a gondolattól, hogy a levegő illatának 
ellenére valóban történelmi a pillanat. Ugyanis nemcsupán Reformáció500, hanem Balikó100 is ez az év. Divatos mostanában így 
írni a kerek évfordulókat. De mi lesz, ha ránk köszönt a 2018. év? Azt mégsem játszhatjuk jövőre, hogy Reformáció 501, Balikó 101. 
Akkor már jövőre nem lesz történelmi pillanat? Jó, ha gyorsan vesszük a levegőt!

Olvasófotelem, kiváló megvilágításban a könyvespolc mellett foglal helyet. Karnyújtásnyira a kiválóbbnál kiválóbb könyvek – többek 
között ezért nem tudok a végére érni egyetlen könyvnek sem. Megakadt a szemem a „Pécsi Evangélikus Egyház története” című, 
Márfiné Angyal Edit által a kilencvenes években szerkesztett könyvön. Biztos sok gyülekezeti tag könyvtárát gazdagítja ez az értékes 
anyag. Szeretem lapozgatni, mert bár az elődökről van benne szó, egyszer én is elődje leszek valakinek – ha jól csinálom a rám bízott 
feladatot – így kicsit rólam is szól ez a könyv. Kicsit.

Amikor az elődök után kutattam, megakadt a szemem egy mondaton: „1868. június 17-
én az egyházmegyei közgyűlés Pécs leánygyülekezet anyaegyházzá alakulását általános 

helyesléssel elfogadta.” Alig vártam, hogy találkozzak Ócsai Zoltánnal, akivel 
másnap a sekrestyében a Luther-kabátunk végiggombolása közben osztottam 
meg, hogy nem maradunk történelmi idők híján. Legyen a jövő év Pécs 150. 
Másfél évszázada még nem állt a templomunk sem, de akkor már évtizedek 
óta folyamatosan dolgoztak őseink a gyülekezet plántálásán. 1868 nyarán 
pedig Pécs önálló gyülekezetté vált. Megalakult a mi mai gyülekezetünk.

Mennyi lehetőséget rejt ez magában. Az elsőt gyorsan ki is használtuk: 
egy naptárat készítettünk egy kedves gyülekezeti tagunk felajánlásával. De 
számtalan tervünk van már az ünnepi évre, például egy nagyon szuper, 
nagyszabású, többnapos...

Hajduch-Szmola Patrik
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Kálmán a megbeszélt időpontra pontosan érkezik, készséges 
bemutatkozással kezdi a beszélgetést.

Én, Petrovics Kálmán Pécsett születtem 1968. december 
15-én. Cigánytelepen nőttem fel, a Pipacs utcában, ahol 
lovári származású cigányok éltek. 

Milyen gyerekkora volt?

Mondhatom, hogy nagyon jól éreztem magam, hatan 
voltunk testvérek. Szeretetben éltünk nagyszüleimmel, 
szüleimmel együtt.

Mivel foglalkoztak?

Fuvarosok voltak, én is gyakran mentem velük, nagyon 
szerettem a lovakat. Édesanyám a PIK-nél  (Pécsi 
Ingatlankezelő Vállalat) takarított.

Hívő családban nőtt fel?

Katolikus a család, fontos volt a hit, a nagyszüleimnek 
és szüleimnek egyaránt. Emlékszem gyerekkoromban 
gyalog mentünk Máriagyűdre zarándoklatra, nagyon szép 
élményként él bennem.

Akik melletted ülnek
Gyülekezeti arcképcsarnok - Petrovics Kálmán

"...idetartozónak érzem magam."

Szia Karesz,
fél éve már, hogy hazamentél... Nem tagadom, nagyon hiányzol...

Gondoltam beszámolok néhány dologról Neked, ami azóta történt. Eszter lányodnak megkérték a kezét. 
Milyen boldog is lennél most édesapaként... Képzeld, elkészült a házatok körüli járda térkövezése, amit 
már régóta terveztetek. Csudaszép lett. Elképzeltelek, ahogy elégedetten végigsétálsz rajta. Ja, és 
idén gyönyörű volt a málna-, és a kajszi termésetek is. Nagyon büszke lettél volna rá, hisz sokat 
dolgoztál érte az elmúlt években, hogy ez így lehessen.

Én meg szeptemberben megműttettem a térdem. Utána hetekig feküdnöm kellett. Sokszor 
eszembe jutott, hogy most biztos kijárnál hozzánk füvet nyírni, vagy csak segíteni a körte és 
birs feldolgozásában, ahogy még egy évvel ezelőtt is. Mindig megérezted hol és kinek van Rád 
szüksége, sosem sajnáltad az idődet a barátaidtól.

A „Dischkában” is minden rendben. Szeptemberben élő rádiós istentiszteletet közvetítettek 
a templomból, az énekkar is szolgált, mi is énekeltünk egy dalt. Zoli úgy konferált fel minket, 
hogy Svigruha Band. Kicsit nehéz teher volt így énekelni, gombóccal a torkunkban. Meg 
hát, hogy is lehetnénk azok, Nélküled... Néhány napja pedig összeszereltük a betlehemes 
házikót, amiben mindig segítettél Te is. Persze összeállt azért, voltak új segítők is, de 
mindannyian éreztük, hogy más ez így.

Most pedig készülünk a szokásos gyerekkarácsonyos zenélésre, és az előtte lévő 
próbára, ami nélkül már nagyon régóta nincs karácsonyunk. Kicsit félek, mert 
nem tudom milyen lesz ez így. Az alázatod, a finom tenor hangod, a „Te drága 
ember” végű mondataid, a nehezen behangolt 12 húros Morris gitárod, a „várom, 
jönnek a gulyások”, a zenélés közbeni összenézések, és ott, a szószék alatt a 
szemüveg fölül kikukucskáló kedves mosolyod nélkül most már mindig lesz egy 
kis űr bennünk.

Hitem szerint bízom abban, hogy majd annak idején, a Jóisten mellett 
fogunk még együtt jókat muzsikálni. Talán, mint Svigruha Band.
De most nem tagadom, nagyon hiányzol nekünk, drága Barátom...

Andris

Bánki András
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Az iskolás évek, hogyan teltek?

Általános iskolába az Egyetem és a Felsővámház utcai 
iskolába jártam. Majd a Kereskedelmi és Vendéglátóipari 
Szakiskolában szakács szakmát szereztem. Amivel aztán 
elhelyezkedtem az Elefánt étteremben.

Jó szakmát választott, szereti?

Szeretek főzni, de baleset ért az étteremben. Kórházba 
kerültem, munka nélkül maradtam. Ekkor már két 
gyermekem volt, valamiből élni kellett, elkezdtem vasat 
gyűjteni.

Hogyan került az evangélikus gyülekezetbe?

Elég régen történt, 17 évvel ezelőtt egy férfi kint állt a ház 
előtt, megszólítottam, tudna-e vasat adni? Volt, kaptam, 
megismerkedtünk, Ő volt a Schranz Ricsi bácsi. Később 
Kati nénivel is találkoztam, nagyon segítőkészek voltak 
velem. Sokat beszélgettünk, szóba jött a hitem. Kérdezték 
hová tartozom? Mondtam, hogy hívő katolikus vagyok, de 
nem valami nagy templomba járó. Kérdezték szeretnék-e 
eljönni velük az evangélikus templomba? Jöttem és itt 
maradtam. Szeretem az igehirdetéseket, mindegyik lelkész 
szépen hirdeti Isten igéjét és ez fontos számomra. Örülök, 
hogy még a Balikó Zoltán bácsit is ismerhettem.

Azután egyre nehezebb lett a megélhetés?

Sorban születtek a lányok, a legnagyobb Roxána 1996-ban, 
a legkisebb Dzsennifer 2009-ben. Köztük, Tímea, Beatrix, 
Viktória és Bianka. Közben külföldre mentem dolgozni a 
jobb megélhetés reményében. Az volt a tervünk, hogy a 
családom majd követ engem. Sajnos ez meghiúsult, mert 
feleségem, távollétemben rossz társaságba keveredett 
és hamarosan elhagyott bennünket. Ezután lett még 
nehezebb, mert a kicsi lány sokat betegeskedett, nekem 
kellett otthon maradni vele. Így még nehezebb volt 
munkához jutnom. 

Táppénzt nem kapott? 

Nem, mert kisegítő voltam. Sokan azt gondolják, hogy 
nem akarok dolgozni, pedig nem így van. Az igaz, hogy az 
építőiparban nem tudok 50 kilókat cipelni a 40 kilómmal. 
De a szakmámban szeretek dolgozni, jelenleg is azt teszem. 
A bizonytalanság azért ott van, mert az év végén bezár 
az étterem, ahol dolgozom és még nem tudom, hogyan 
tovább. A nehézségről beszélgetve el kell, hogy mondjam, 
hogy nagy fájdalmat okoz, amikor a gyerekek uzsonnára 
kakaós csigát szeretnének vinni, és nem tudom megvenni, 
mert nincs miből.

Az édesanyjuk tartja a gyerekekkel a kapcsolatot?

Láthatásra jöhetett volna kéthetente, de nem élt a 
lehetőséggel. Ígéretek voltak, hogy dolgozni fog, törődik 
velük, de mind hamisak. Semmi sem valósult meg.

A gyerekek ezt hogyan élték meg?

A kicsik versben és énekekben fejezték ki anyjuk elfelejtését. 
Nehéz feldolgozni, de a hit segített, Isten erősített.

Régebben a gyerekek is jöttek templomba, mostanában nem 
látni őket.

Sajnos mióta 9 órakor kezdődik a vasárnapi istentisztelet 
nem tudom rávenni őket a korai felkelésre. Közben már 
unokám is született, a nagylányom kislánya másfél éves. 
Ők is velünk laknak, Roxána szinte anyjukként istápolja 
kisebb testvéreit.

Élnek a szülei?

Hála Istennek élnek, a gyerekek nagyon szeretik őket. 

Tudják támogatni az unokákat? 

Kevés kis nyugdíjból élnek ők is, nem tudnak segíteni. 
Nincs nagy igényünk, azt kérem az Úrtól, hogy tudjak nap 
mint nap dolgozni, adjon munkalehetőséget. Ne legyen 
gond a fűtés, ne kelljen fázniuk a gyerekeknek.

Amikor nem látjuk vasárnap a templomban hiányoljuk.

Olyankor dolgozom, de ha tehetem jövök, idetartozónak 
érzem magam. Sok segítséget kaptam és kapok a 
hittestvérektől, amit ezúton is nagyon köszönök.

Márfiné Angyal Edit
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Kazuálék
Gyülekezetünkben számos kazuális esemény 
történt a 2017-es évben is. A feltámadásba vetett 
reménységgel búcsúztunk el ez évben 33 
testvérünktől. Gyülekezetünk gyarapodását jelzi 
a keresztelők száma: 23-an részesültek a 
keresztség szentségében. Templomunkban Isten 
áldását házasságukra 11 pár kérte.

Kazuálék



2017 október 20-án ünnepeltük óvodánk 40 
éves fennállását. Készültünk mi, itt dolgozó 
pedagógusok, dajkák, udvaros, pedagógiai 
asszisztens, és a szülők, az evangélikus 
egyházunk lelkészei is a méltó ünneplésre.

Negyven évvel ezelőtt a megnyitás időpontját 
gondosan, az akkori politikai viszonyokhoz 
igazítva, november 7-re tették. Ybl-díjas, 
Zsolnay-cseréptetős épület fogadta a sok-
sok kisgyermeket, a környező  lakótelepről. 
Túljelentkezés volt, a kezdő csoportok 
negyvennyolcas létszámokkal indultak, ez 
évekig így folyt.

Az ünnepet megelőző szombaton, szépítő 
napon varázsoltuk újjá az óvoda falait, és 
az udvart. Új, szép fehér festése lett körben 
a falaknak, fehér redőnyök kerültek az 
ablakokra, virágágyások a betonfelületek közé.

Sokan eljöttek erre a délutánra emlékezni, ünnepelni. Mivel egy 
éve evangélikus óvoda vagyunk, istentisztelettel nyitotta meg az 
ünneplést a mi szeretett lelkészházaspárunk, Hajduch-Szmola 
Patrik és Kovács Barbara. 

A köszöntő beszédeket óvodánk vezetője, Kiss-Tóth Zsuzsanna kezdte, aki kiemelte 
Isten áldott segítségét, az évek során mindig jelenlévő gondoskodását, az itt nevelődő 
gyermekek, és pedagógusaik iránt.

Csehné Kovács Éva, aki a kezdetektől óvónőként dolgozik itt, beszédében kiemelte, 
hogy a gyermekek szeretete, fejlődésükért érzett felelősségtudat, elkötelezettség mindig 
fő sajátossága volt a ,,Kék óvodának”. Megemlékezett Szögi Sándorné, Aranka vezetői 
tevékenységéről, aki közel 30 éven át vezette legendássá vált mondásához híven, szívvel-
lélekkel az óvodát, mely így hangzott: ,,Első a gyerek!”

Óvodánk dráma csoportosai mesedramatizálással, és gyönyörű esernyős táncjátékkal mutatkoztak be az egybegyűlteknek. Nagy 
sikert arattak. A vendégeink között többen voltak korábbi óvodásaink, és régebben itt dolgozó felnőttek is. 

Ezt követte a Márkus színház igazán nívós bábelőadása, mely interaktív módon szerepeltette időnként a gyermek, és felnőtt 
közönséget is. Ezután Dénes Anett  tartott táncházat, igényesen, szépen szólóan.

Az épület egyik belső termében óvodatörténeti kiállítás várta az érdeklődőket.  Néhány játék, dokumentum a régi időkből, és rengeteg 
korabeli fénykép a falakon.  Ezzel mentünk kicsit vissza az időben, láthattuk hogyan épült az óvoda, kik jártak ide óvodásként, kik 
dolgoztak együtt a csoportokban, milyen programokon vettek részt. Vendégeink közül néhányan örömmel fedezték fel gyerekkori 
önmagukat a falakon lévő fotókon.

 A korabeli híradó beszámolt az óvoda megnyitásáról, ezt láthatták az érdeklődők kivetítőn.  Az elmúlt év változását jelző Evangélikus 
Óvoda vonatkozásában dokumentumok, hírek, újságok is megjelentek a tárlaton.

A folyosó falain, az előtereinkben a gyermekeink barkács munkái kaptak helyet. Két témában alkottak: “Kék elefánt”, és “Ilyen a mi 
óvodánk”. A barkácsszakkörös gyermekeink közös alkotása is felkerült a falakra, az óvodát jelenítették meg.

A folyosó falain kapott helyet  Pálfai Keve Tibor  képtárlata. Fiatal tehetséges, egykori óvodásunk mutatta be kezdő képeit, melyek 
nagy tetszést arattak.

Az udvaron négy hatalmas szülinapos torta várta a vendégeket, frissítővel, és egyéb finomságokkal.
Jó volt együtt lenni, emlékezni. Jó továbbvinni azt a sok értéket, amit egykori elődeink nagy lendülettel, szeretettel elindítottak. 
                                                                            
Pap Margit 

Óvodánk 40 éves jubileuma
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Amikor ránk köszönt a sötétség
Novemberben egyértelműen jelzi számunkra a természet hogy közeledik a tél. Egyre rövidebbek a nappalok, hűvösebb az idő. 
Emberek, állatok, növények készülnek a télre. És bár életünket átszőtte a technika, mindent elkövetünk, hogy kényelmesen 
élhessünk, a természet minden nap figyelmeztet bennünket, hogy törvényei befolyásolják a napjainkat.

Nehezebb reggel sötétben kelni és munkába, óvodába indulni és nem ritkán sötét van, mire hazaérkezünk. Az óvodásokkal 
kevesebb időt töltünk az udvaron, hosszabb ideig tart az öltözködés.

Szent Márton ünnepének közeledtével a természet változásairól beszélgetünk. Érdekes, hogy mi felnőttek jellemzően nem örülünk a 
“sötét napoknak”, a gyerekekkel könnyedén megtaláljuk a szépséget és örömöt ebben az időszakban is.
Együtt átéljük, hogy ilyenkor hosszabb ideig csodálhatjuk a csillagok ragyogását, a holdfényt. Falevél-gyűjtögető séták után jólesik a 
meleg szobában üldögélni, a sötét szobában még szebben világító gyertya fényénél beszélgetni. Lehetőség van fény-árnyék játékokat 
játszani.
 Szent Márton napjának ünneplése az első közös ünnepünk az új tanévben. Nagy öröm a gyerekek számára, hogy szüleikkel 
együtt lehetnek az óvodában és külön izgalom, hogy sötétben lehetünk együtt az udvaron.
 Közös műsorunkat az óvónők Szent Mártonról szóló dala nyitotta meg, majd a Maci és a Madárka csoport gyerekeinek közös 
éneklése következett. A Mókus és a Süni csoport gyerekei egy Szent Márton jócselekedetéről szóló  verset  adtak elő és játszottak el. 
Mivel a Süni csoport német nemzetiségi csoport, ők egy kis német nyelvű műsorral készültek. “Laterne Laterne…” zengett a dal a 
sötétségbe borult őszi óvodaudvaron. Sonne, Mond und Sterne (Nap, Hold, csillagok) “világítottak” jelképesen kis versükben.
Végül a gyerekek által készített papírlámpásokkal egy látványos tánc zárta a gyerekek szereplését.
 Ezután egy kedves szülő - Weiss Gergő édesapjának - felajánlása okozott nagy meglepetést a gyerekeknek. Tűzzsonglőr 
mutatványával ámulatba ejtett valamennyiünket.   
A nem veszélyes eszközöket a gyerekek is kipróbálhatták.
Hangos énekléssel folytattuk a programot és lámpásainkkal világítottunk az óvoda körüljárása közben. Visszatérve az udvarra a 
hagyományoknak megfelelően hagymás- libazsíros kenyérre hívtunk meg minden jelenlévőt, jólesett hozzá a meleg tea a hűvös 
időben.
 Hiszen mint tudjuk: Aki Márton napján libát nem eszik, egész évben éhezik!

Gallyas Mónika 

December táján már érdemes visszatekinteni a lassan magunk 
mögött hagyott évre. A Baldauf Gusztáv Evangélikus 

Szeretetotthon idei évéről osztok meg néhány gondolatot.  
Általánosságban elmondható, hogy az Otthon ebben az évben 
is megbízhatóan működik, az ápolási-gondozási munkája 
megfelelő, a pénzügyi helyzete 
stabil, munkatársi gárdája 
sikeresen látja el feladatait.

Az intézmény jó munkájának, 
jó hírének betudható, hogy 
az Otthonba évek óta sokan 
szeretnének bekerülni, ennek 
megfelelően a várólista hosszú. 
Jelenleg is több, mint ötven 
a jelentkezők száma, ezért 
években mérhető, mire fel 
tudunk venni új lakót.

Az idei évben több fejlesztést 
tudtunk megvalósítani.  A 
fontosabb beruházások közé tartozik, hogy az udvar keleti felén 
meg tudtuk növelni a térburkolattal ellátott részt. Így a forró 
nyári napokon az árnyas fák alatt tudnak pihenni lakóink, de akár 
foglalkozásokat, koncertet is tudtunk tartani a hamar népszerűvé 
vált új helyszínen.

Másik jelentősebb beruházásunk, hogy egy pályázati forrás, 

valamint jelentős saját erő segítségével tudtunk vásárolni 
egy Opel Zafira gépjárművet, ezzel elősegítve lakóink, 
munkatársaink üzembiztos, gazdaságos szállítását. 

A Reformáció 500 éves évfordulójára egy saját kezdeményezéssel 
készültünk. Más, evangélikus 
fenntartású idősek otthonával 
összefogva, színezett képekből 
kiállítást szerveztünk, így 
az otthonok lakói saját 
munkájukkal járultak hozzá az 
évforduló megünnepléséhez.

December már a közelgő 
Karácsony jegyében zajlik, 
az ünnepre készülődünk. 
Több esemény is lesz az 
elkövetkezendő napokban, 
kórusok adnak hangversenyt, 
iskolások, óvodások jönnek 
hozzánk, és verseikkel, 

énekeikkel színesítik lakóink hétköznapjait, és járulnak hozzá az 
ünnepi készülődéshez.

Kacskovics Tamás

A Baldauf Gusztáv Evangélikus Szeretetotthon
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Kedves Gyülekezet!
 
Köszönetet szeretnénk mondani mindazoknak akik a Luther Rózsa Alapítvány céljait 2017. évben adományaikkal támogatták.

Az Alapítvány Kuratóriuma a befolyt adományokat a  gyülekezet életének támogatására fordította. Húsvétkor és karácsonykor a 
gyülekezet rászoruló családjainak ünnepét tettük könnyebbé. A gyermekkarácsonyt, gyermektábort, gyülekezeti rendezvényeket, 
a gyülekezet kórusát anyagi támogatással segítettük és támogatjuk továbbra is.
Idén először, vásároltunk evangélikus óvodánk gyermekei részére lelki életüket segítő vallási könyveket. 

Orgonánk felújítására határozat született 2017. november 06-án, e naptól kezdve áldozatos adakozás indult el a megvalósítás 
érdekében, Isten dicsőségére. Hálás szívvel mondunk köszönetet az eddigiekért és számítunk segítségükre a továbbiakban is.

Alapítványi célokra várjuk befizetéseiket a gyülekezeti irodában vagy a következő bankszámláinkon:
K&H Bank  10200012-24074393-00000000 fő számla
K&H Bank  10402427-00007236-00000008 orgona számla

Erős vár a mi Istenünk!

Heinemann Rausch Márta
Luther Rózsa Alapítvány Kuratóriumi elnök

2018. tavaszán általános tisztújítás lesz egyházunkban, melynek során a különböző egyházkormányzati szintek tisztségviselőit, így 
gyülekezetünkben a presbitérium tagjait, egyházmegyei közgyűlési küldöttjeinket újra kell választani, valamint jelölést és szavazatot 
kell leadni a magasabb kormányzati szinteken lévő tisztségviselők (egyházmegyei felügyelő, esperes, országos felügyelő) személyére 
vonatkozóan.

Ennek a folyamatnak első lépéseként 2018. január 7-én, a 9 órakor kezdődő istentiszteletet követően közgyűlést tartunk, melynek 
keretében megválasztásra kerülnek a választási-, és jelölőbizottság tagjai, akik a következő 6 év választásait fogják levezényelni, és a 
tavaszi általános tisztújítás további időbeni menetrendjét állítják majd össze.
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Ünnepi istentiszteleti rend
December 24. (Advent 4. vasárnapja - Szenteste)
Pécs 9.00 (úrv.) - Kovács Barbara
Pécs 16.00 - Hajduch-Szmola Patrik
Pogány 18.00 - Ócsai Zoltán
Pécs-Vasas 18.00 - Hajduch-Szmola Patrik

December 25. (Karácsony ünnepe)
Pécs 9.00 (úrv.) - Ócsai Zoltán
Pogány 9.00 (úrv.) - Hajduch-Szmola Patrik
Baldauf 10.00 - Hajduch-Szmola Patrik
Komló 11.00 (úrv.) - Ócsai Zoltán
Pécs 18.00 (úrv.) - Hajduch-Szmola Patrik

December 26. (Karácsony 2. napja)
Pécs 9.00 (úrv.) - Kovács Barbara

December 31. (Vasárnap - Óév)
Pécs 9.00 (úrv.) - Hajduch-Szmola Patrik
Pogány 9.00 - Kovács Barbara
Baldauf 10.00 - Kovács Barbara
Komló 11.00 - Hajduch-Szmola Patrik
Pécs 18.00 - Kovács Barbara

Január 1. (Újév)
Pécs 9.00 (úrv.) - Ócsai Zoltán

LRA

TiszTújíTás



Vasárnapi istentiszteletek
Pécs: 9.00 és 18.00
A 9 órás istentisztelettel párhuzamosan gyermek bibliaóra, 
munkatársak vezetésével a tanteremben. 
Hónap 1. vasárnapján 10.30 órakor – családi istentisztelet. 
Aznap a 9 órás istentisztelet idején nincs gyermekfoglalkozás.
Úrvacsoraosztás rendje a pécsi gyülekezetben:
- Hónap első vasárnapján integrált úrvacsora (az istentisztelet 
keretében)
- Hónap többi vasárnapján a 9 órai istentiszteletet követően
- Hónap 2. vasárnapján az esti istentisztelet keretében is
Komló: 11.00
Pogány: 9.00
Baldauf Otthon: 10.00
Vasas: hónap 2. és 4. vasárnap 11.00
Kozármisleny: hónap utolsó vasárnap 14.30
Szigetvár: hónap 3. vasárnap 11.30

Lelkészek elérhetősége:
Ócsai Zoltán 20/824-62-50    
ocsaizo@gmail.com
Hajduch-Szmola Patrik  20/620-28-20    
hajduchpatrik@gmail.com
Kovács Barbara 20/218-65-04
kovacs.barbara.luca@gmail.com

Lelkészi fogadóórák:
Hétfő 15.00-17.00 Kovács Barbara
Szerda 14.30-15.30 Ócsai Zoltán
Péntek 16.00-17.00 Hajduch-Szmola Patrik
Valamint egyéb egyeztetett időpontokban.

Iroda: 
Németh Réka  20/824-52-74 
Hivatali órák  Minden hétköznap 14.00-17.00

Gyülekezetünk számlaszáma:
Szigetvári Takarékszövetkezet
50800111-11188568-00000000
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Egyházfenntartói járulék

A presbitérium 7/2016 (03.10.) sz. határozata értelmében a 
választói névjegyzékre való felkerüléshez az
egyházfenntartói járulék minimális összege
- keresettel rendelkezőknek évi 16.000 Ft, - nyugdíjasoknak, 
egyetemistáknak, keresettel nem rendelkezőknek évi 8.000 
Ft. Mivel ez a minimum összeg nem fedezi a gyülekezet 
működési költségeit, ezért
- keresettel rendelkezőket havi 2.000 Ft, - nyugdíjasokat, 
egyetemistákat, keresettel nem rendelkezőket havi 1.000Ft 
ajánlott hozzájárulás
befizetésére kérjük.

 
A 10. oldalon, az Egy könyvbemutató margójára 
című cikkben említett 
Félelem nélküli élet 
c. emlékkönyv a 
Pécsi Evangélikus 
Egyházközösség 
hivatalában (Pécs, 
Dischaka Gy. u.4-
6.) 1500 Ft-ért 
megvásárolható.  

Hétfő CsütörtökKedd Szerda Péntek

Állandó alkalmaink

15:00 Missziói 

kör: minden 

hónap 2. hétfö – 

önálló csoport

17:00 

Asszonyóra (KB) 

19.00 Egyetemi 
ifi   (HSzP, KB)

18.30 

Öfi (fiatal 

felnöttek)–    

kéthetente (ÓZ)

 

10.00 Bibliaóra 
(KB)
 

18.00 

Pécsvárad bibliaóra 

– hónap utolsó 

szerda    

(KB)
 

19.30 
Kórusáhítat 

(lelkészek 

felváltva)
 

14.30 

Komló bibliaóra 

(HSzP)

17.00 Bibliaóra

(HSzP)

15.00 
Konfirmációi 
elökészítö  
(HSzP)

17.00 

Gyülekezeti 

zenesuli (ÓZ, 

HSzP)

18.30 Angol nyelvü egyetemi ifi
(KB)

16.00 Férfióra 
(ÓZ)
 



A Pécsi Evangélikus Egyházközség időszaki lapja
7621 Pécs, Dischka Győző u. 4-6. 72/516-331; 20/824-52-74 pecs@lutheran.hu

Békülj meg ellenfeleddel hamar, amíg az úton együtt van veled  
Mt 5,25

2017. december 6-án este 6-kor a Dischka Győző utcában bemutattuk Balikó Zoltán születésének 100. évfordulója 
alkalmából kiadott Félelem nélküli élet c emlékkönyvet. 

Amikor először vetődött fel az ötlet, hogy a reformáció évében ne csak az 500 
évvel ezelőtti eseményekre, hanem Balikó Zoltán születésének 100. évfordulójára 
is megemlékezzünk, akkor még valami színházi, irodalmi előadás is tervben 
volt. Nem körvonalazódott pontosan, hogy mi, csak azt szerettem volna, hogy 
bizonyos szövegek, prédikáció részletek, írások, vigasztalások, elmélkedések, 
énekek ne csak a gyülekezet tagjai számára legyenek elérhetők, hanem mindenki 
számára. Ebben az együttgondolkodásban lett volna segítség Balikó Tamás, 
de mire belekezdtünk volna a tervezésbe, 2014 őszén hirtelen elment. Aztán 
sokáig semmi. Hogyan is lehetett volna bármit is tervezni a családdal ebben 
a gyászban. Aztán mégis, vagy csakazértis! Hisz látjuk, milyen törékenyek 
vagyunk, egy pillanat és vége, megáll a szív. Le kell írni az emlékeket, a 
gondolatokat, össze kell gyűjteni mindent, ami értékes és továbbadható! Így 
kezdtük el gyűjteni az anyagot, olyanoktól, akik együtt dolgoztak Zoltán 
bácsival, akik tanultak tőle, akik ismerték. Azután megszületett a könyv, több 
mint húszan írtak bele. Személyes visszaemlékezések, emlékek, gondolatok 
egy életről, szolgálatról, a félelem nélküli életről egy félelemmel teli félelmetes 
világban. A bemutató, az eredeti elképzeléseket kicsit visszaidézve, színház 
is volt. Két nagyszerű színész, Füsti Molnár Éva és Stenczer Béla részleteket 
olvasott fel a könyvből, olyan hangulatot teremtve, hogy a zsúfolásig telt kápolnában 
szinte megállt a levegő. Vidám és mély is volt egyszerre. Régi fotók is segítették a visszarepülést, az emlékezést. Sokan 
voltunk, mint mondtam, ott volt Stark András is, az ő írásából is hallottunk részleteket. Úgy láttam, örömmel fogadta a 
könyvet, kedélyesen elbeszélgetett az ismerősökkel, majd hazament, aztán két nap múlva elment. Olyan hirtelen és gyorsan, 
mint Balikó Tamás. Félbehagyva egy művet, félbehagyva beszélgetéseket, itt hagyva terveket. Egyik pillanatról a másikra 
emlékezőből emlék lett. Előbb még ő emlékezik közös pillanatokra, azután már őrá is csak emlékezni lehet. Milyen furcsa, 
milyen gyors, milyen követhetetlen! Persze, tudom, ádvent a készülődés ideje, de nem így. Ádventben az út központi 
gondolat. Úgy is, mint útkészítés, úgy is, mint az úton lét gondolata. De milyen furcsa belegondolni abba, hogy úgy vagyunk 
az úton, hogy nem tudjuk, mikor toppan elénk a cél. Hát akkor legalább addig, míg együtt vagyunk az úton, béküljünk meg 
egymással!

Ócsai Zoltán

Az ártatlanság védelme
A vasárnapok furcsán követik egymást az egyházi esztendőben. Ítélet, reménység, örök élet. Majd jönnek az ádventi vasárnapok. 
Várakozunk. Várjuk, hogy eljöjjön a szerető Isten közénk újra. Karácsonykor megünnepeljük a megszületését, ami több, mint 

kétezer éve volt. Olyan, mint egy Tarantino film. A végén kezdődik. Másképpen 
is ilyen, hiszen tudjuk a végét. Tudjuk, hogy az a kisgyermek majd meghal 
nagypénteken. Ártatlannak született, mint minden gyermek. Felnőtt, de ártatlan 
maradt mindvégig. Azért tudott ártatlan maradni, mert tudta, hogy kihez tartozik. 
Tudta, hogy akihez tartozik, az szereti őt. Ebben a megtartó, elfogadó szeretetben 
ártatlan tudott maradni. 

Mi is megszülettünk, ártatlan gyermekként. Mégsem tudtuk, honnan jöttünk, kihez 
tartozunk, ki vár minket az út végén. Hát eltévedtünk néha. De ma itt meg tudunk 
állni Jézus jászlánál. Aki azt súgja, veled jöttem, velem járhatsz, velem együtt fogsz 
majd hazatérni is a mi Atyánkhoz. Nem vagy árva, nem vagy hontalan, nem vagy 
egyedül. Ártatlan maradhatsz, mert szeretlek téged, és a mi Atyánk is szeret. 

Karácsonykor megszületik a testvérünk. Az a testvér, aki a legjobban szeret minket.  
Mivel ő tudja, honnan jön, általa mi is tudhatjuk származásunkat. Istenek vagyunk (Jn 
10,35), ahogy ő is az, ma is. Így maradhatunk vele mi is ártatlanok. 

Janszkyné Kőszeghy Ildikó
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